
oldal: 1/14 

JEGYZŐKÖNYV 
 

Pusztaszer Község Önkormányzata Képviselő-testületének üléséről 
 
Az ülés  

 időpontja: 2023. december 12. 

helye: Sportterem 

6769 Pusztaszer, Kossuth utca 43. 

minősítése: nyilvános 

jellege: rendes, közmeghallgatás 

sorszáma: 2023/14 

 
Jelen vannak: 
 Máté Gábor polgármester 

Bitó Zsolt képviselő 

Katona Mária képviselő 

Kósáné Buknicz Mária képviselő 

Nagy Emese képviselő 

Sági Mihály képviselő 

dr. Jaksa Tibor jegyző 
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Hiányzik: 

 Körmendi Zsuzsa képviselő 

 
Máté Gábor polgármester: Örömmel állapítom meg, hogy a tavalyinál többen vagyunk egy picivel. 
Az etalon személyek többnyire itt vannak és vannak újabb érdeklődők is és ez minden képpen 
örömmel tölthet el bennünket. Jelzem, hogy hangfelvétel készül a közmeghallgatásról. Ennek az a 
célja, hogy később jegyzőkönyvet kell készítenünk, ami minden képviselő-testületi ülésről és ez is 
egy képviselő-testületi ülés, ami nem csak most nyilvános, hanem mindig nyilvános. Amik bent a 
hivatalban történnek azokra is a Facebookon megfelelő meghívókat és a hirdetőkön is megfelelő 
meghívókat szoktunk közzé tenni. Bárki bármikor ott megjelenhet kivéve a zárt üléseket, de zárt 
ülés nagyon kevés szokott lenni. Ott végig hallgathatja mindenki a képviselő-testület munkáját, sőt 
véleményt is nyilváníthat nyugodtan más esetben is. Nyilván ez történik ma is. Ez egy képviselő-
testületi ülés. Meg kell állapítsam, hogy a képviselő-testület határozatképes. Ehhez legalább négy 
főnek jelen kell lenni, az 50%-nak és mivel heten vagyunk ezért legalább négynek. Egy személy 
hiányzik Körmendi Zsuzsi, aki a munkaköri elfoglaltsága miatt nem tud jelen lenni. Ő igazoltan 
hiányzik. Ezzel együtt a hat fővel a képviselő-testület határozatképes. Két napirendi ponttal hirdettük 
meg a mai közmeghallgatást. Az egyik a polgármester beszámolója a másik pedig közérdekű 
bejelentések, kérdések a polgármester felé, illetve az önkormányzat felé a lakosság részéről. 
Kérdezném képviselő társaimat, hogy más napirendi pontra van-e javaslat? Megállapítom, hogy 
újabb napirendi pont nem került javaslatra. Aki elfogadja a napirendi pontokat, kérem, 
kézfelemeléssel jelezze. 
 
A döntéshozatalban résztvevők száma: 6 fő 
A döntésből kizárt önkormányzati képviselő neve: - 
A kizárás indoka: - 
A szavazás módja: nyílt 
A szavazás számszerű eredménye: 
6 igen szavazattal 
0 nem szavazattal 
0 tartózkodással 
a Képviselő-testület a következő döntést hozta: 
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90/2023.(XII.12.)Kt. határozat 
 
Tárgy: Napirendi pontok elfogadása 
 

HATÁROZAT 
 
Pusztaszer Község Önkormányzatának Képviselő-testülete elfogadta az alábbi napirendi pontok 
megtárgyalását: 
 
1.) Polgármester beszámolója az elmúlt év eredményeiről és a következő időszak terveiről 
2.) Közérdekű kérdések, javaslatok, vélemények a lakosság részéről 
 
Határidő: azonnal 
 
Felelős: Máté Gábor polgármester 
 
A határozatot kapja: 
1.) Máté Gábor polgármester 
2.) dr. Jaksa Tibor jegyző 
3.) Irattár 
 
 
 
1. napirendi pont: Polgármester beszámolója az elmúlt év eredményeiről és a következő 
időszak terveiről 
 
Máté Gábor polgármester: Összesen hét témát fogok érinteni a beszámolóm alatt. Először talán a 
képviselő-testületről és a testület munkájáról számolnék be. Mivel a jövő évben önkormányzat 
választás lesz, ezért ez a testület, mint közmeghallgatást most utoljára tart. Azt mondhatom, hogy 
az elmúlt öt év alatt nagyon szépen együtt tudott működni a képviselő-testület. Minden olyan 
döntésünket elég komolyan végig tárgyaltunk, körbe jártunk. Sosem volt elvárás az, hogy 
egyetértsünk, de elvárás volt az, hogy mindenki a saját legjobb tudása szerint vegyen részt ezekben 
a munkákban és azt mondhatom a jelen lévőknek, hogy én azt tapasztaltam, hogy a képviselő-
testület tagjai a kiküldött anyagokat maradéktalanul átnézték azzal kapcsolatosan volt kellő 
véleményük. Igyekeztem mindig olyan anyagokat kiküldeni, ami teljesen világos és kellő 
információval látja el a képviselőket ahhoz, hogy dönteni tudjanak. Többségében a döntéseink ennek 
következtében ritkán voltak széthúzóak. Az sem széthúzást jelent, csak feltétlen voltunk teljesen 
egy véleményen. Ez nem probléma. Ha a négy fő szavazata meg van egy bizonyos témában, akkor 
általában ez a döntés keresztül megy. Többségében a döntéseink azok egyhangú szavazással 
történtek. Három új tag volt a képviselő-testületünkben a többieknek már volt tapasztalata és azt 
láttam, hogy az új tagok is teljes mértékben beilleszkedtek a rendszerbe. Nekem minden képviselő-
testületi ülés után örömmel tudtam hazamenni, hogy nem ültünk le hiába. Minden témát annyira 
kitárgyaltunk és olyan döntéseket hoztunk, ami azt gondolom, hogy a legjobb tudásunk szerint volt. 
Néha a döntések nem a legjobb irányba tudnak menni, nézőpont kérdése. Van, amikor három-négy 
rossz közül kell a legkevésbé rossza kiválasztanunk. Sajnos ilyenkor ezt is föl kell vállalni. Nem 
mindig a tökéletes helyzeteket tudjuk keresztül vinni. Aki volt már képviselő és ebbe a munkába 
beleásta magát az látja azt, hogy ez nem olyan egyszerű kérdés. Az elmúlt évben két olyan komoly, 
mondhatnám, hogy a képviselő-testület számára érthetetlen helyzetet teremtett, amivel nagyon 
nehezen tudtunk megbirkózni. Az egyik, ha jól emlékszem kaptunk február utolsó napjaiban egy 
levelet a püspökségtől, amiben az volt, hogy igénylik az iskola tulajdonjogát és azt az önkormányzat 
nemcsak az iskola fenntartását, hanem az iskola tulajdonlását is igényli az egyház tőlünk. Született 
egy olyan kormány határozat, hogy amennyiben az önkormányzat ezt megtagadná akkor az egyház, 
ha ezt kérte, bírósághoz fordulhat és bírósági úton elérheti ezt az igényét. Ez azért elég furcsa volt 
számunkra, mert velünk nem egyeztettek előre, hogy mi lenne ezzel az elképzelés. Elsőre nagyon 
nem tudtuk, hogy mit tegyünk, hiszen a falunak az egyik legnagyobb értéke, amit csak úgy ingyen 
és bérmentve úgy adjuk tovább ahogy éppen kérték. Próbáltunk a szerződésen különböző 
módosításokat végrehajtani. Mondták, hogy a szerződésen nem lehet változtatni. Én meg 
csodálkoztam, hogy ha két fél között szerződnek, akkor, hogy lehet, hogy az egyik fél nem szólhat 
semmit csak a másik diktálhat. Ezt én nem szerződésnek nevezném. Végül aztán a sok huzavona 
közül nyilván püspök úrral is egyeztettem, a tankerület vezetővel is egyeztettem is. Végül a 
képviselő-testület hosszas mérlegelés után arra döntésre jutott, hogy ha már az iskola fenntartási 
az egyház égisze alatt történik, akkor, ha jó gazda lesz az egyház, akkor éppen az is elképzelhető, 
hogy ez a későbbiekben jobban tud üzemelni. A tulajdonos és az üzemeltető így egy kézbe került. 
Semmilyen lépés az idén még nem történt. Az önkormányzat meghozta ezt a döntését, hogy akkor 
vigye az egyház. Hozzá kell tenni, amennyiben az oktatás az egyház részéről ebben az épületben 
megszűnne, akkor bérmentesen vissza kell, hogy adja az önkormányzat tulajdonába az épületet. Azt 
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még meg kell jegyezzem, hogy a főépületről van csak szó, mivel a parti iskola és ez az épület az 
iskola kezelésében is van, ezt a két épületet az egyház nem igényelte, nem is igényelhette volna 
alapvetően, mert többfunkciós. A parti iskolában könyvtár is működik, ezért ott egy közös használat 
van. Nem kaptunk információt arról, hogy az egyház, illetve az iskolának a fenntartója milyen keretek 
között szeretné használni ezt a termet a későbbiekben. Én még abban is reménykedem, hogy esetleg 
az iskola mellé az egyház most már ebben a helyzetben egy rendes tornatermet is építhet. Amire 
készültek már tervek évekkel ezelőtt, az egyház készítette a tervet és létező engedélyes terv van az 
iskola melletti területen egy tornateremnek az építésére, ami minden előírásnak megfelel és ekkora 
méretű iskolához megfelel. Szerintem van esély rá, hogy ez összejöjjön. A másik, ami szintén nagyon 
érzékenyen érintette az önkormányzatot, hogy hasonló eljárás keretében a teljes vízmű vagyont is 
az állam elvette az önkormányzattól. Olyan önkormányzati rendeletet kényszerített ki az 
önkormányzatból, mintha mi adnánk a legjobb szándékunk szerint, de nem így történt. 
Választhattunk, hogy vagy teljesen magunkra maradunk a vízművel, amit be kell látni, hogy a mi 
bevételünk, mivel a vízárakból nekünk nincs bevételünk így a fenntartására sem tudunk fordítani 
semmilyen összeget. Így aztán ez egy kényszerhelyzet volt. Itt is szerettünk volna módosítani az 
elénk adott szerződés tervezeten, olyan formában, hogy ha az állam mégis megszabadulna a 
vízművektől akkor ne adhassa át másnak, hanem vissza kelljen adni az önkormányzatnak, ha ezt az 
önkormányzat igényli. Ezt a kezdeményezésünket elutasították. Aztán végül nem tudtunk mást tenni 
minthogy bevétel híján a fenntartását, illetve karbantartási dolgokat egyébként sem vezetheti az 
önkormányzat alapvetően ezért kénytelenek voltunk meghajolni. A mai napra már az önkormányzat 
vagyonában nem szerepel sem a vízközmű teljes rendszere, sem az iskolaépület, mint olyan. Ennyi 
volt körülbelül a képviselő-testületünknek az elmúlt egy éves kálváriája, hogy így mondjam, de 
egyébként azt mondhatom, hogy nagyon jó együttműködő és nagyon jó csapat verődött össze. Önök 
választották, ti választottátok ezt a csapatot, ez egy jó döntés volt azt gondolom. Nézzük a hivatalt 
is. Azt hiszik sokan, hogy az önkormányzat és az önkormányzati hivatal az egy és ugyanaz, nem 
ugyanaz. Az önkormányzat egy testület, aki döntéseket hoz a hivatal pedig egy apparátus, ami 
különböző törvényi előírásoknak megfelelően szolgáltatásokat nyújt, illetve megold bizonyos 
dolgokat. Minden 2000 alatti településnek 2012-ben ha jól emlékszem társulási kényszere lett 
további településekkel. A mi esetünkben ez már köztudott, hogy Csengelével kellett közös 
önkormányzati hivatalt létrehoznunk. Így a mai nap is még, mivel ez a törvény létezik, maga az 
önkormányzati hivatalunk Csengele Önkormányzati Hivatalaként működik Pusztaszeri 
Kirendeltséggel. Ennek a legutóbbi választásokkor mivel Csengelén a jegyző lett a polgármester így 
egy kis harcunkkal el tudtuk érni azt, hogy az elég nagy tapasztalattal és megfelelő iskola 
végzettséggel rendelkező jegyzőnk, aki addig aljegyző volt legyen a teljes önkormányzati hivatalnak 
az első számú embere mellettem Jaksa Tibor személyében. Ő a csengelei önkormányzat első számú 
jegyzője, Csengelén pedig aljegyző működik a hivatalnál. Teljesen egy hivatal vagyunk, ez olyan, 
mint egy telephely gyakorlatilag. Maga a költségvetés, a finanszírozások a köztisztviselők 
vonatkozásában ezen keresztül zajlik. A közmunkások meg a közalkalmazottak, a szabadidő 
szervező, a könyvtáros, a pályázati referensünk az önkormányzat alkalmazásában van. Ennyit 
körülbelül a hivatal felépítettségéről. Azt kell mondjam az adóügyi ügyintéző személyében az elmúlt 
napokban változás történt. Ezt, aki majd bent jár tapasztalni fogja. Ambrus Pali több mint húsz éves 
regnálása után elérte azt a korhatárt, hogy nyugdíjba vonuljon, 8-án lett 65 éves. Ettől kezdődően 
ő már nyugdíjasként éli tovább az életét. Megtörtént a feladat átadása. Nagy örömünkre szolgált, 
hogy helybeli és megfelelő végzettséggel és megfelelő alkalmassággal rendelkező fiatal szakembert 
találtunk a Gömöri Ágnes személyében. Aki eddig Bakson dolgozott nem adóügyesként, de a 
könyvelésben. Gyakorlatilag most kezdjük majd ővele ezt a munkát. Én azt gondolom, hogy 
gördülékenyen fog menni. Pali is segít amennyiben tud. Volt némi átfedés is. Az Ági már egy hónapja 
az alkalmazásunkban van. Volt durván egy hónap közös munkájuk, amibe bele tudott kóstolni, hogy 
milyen feladatok is vannak. Változás történt az idén a hivatalnál. A fogadóórákat nem szoktuk 
szigorúan venni. Elvileg, aki látja a kiírást a hivatal ajtaján csütörtökönként ügyfélmentes napot 
szeretnénk tartani. Bizonyos esetekben van, hogy nem célszerű, ha a bent dolgozókat esetleg 
kizökkentik a munkából, ezért célszerű lenne egy olyan napot tartani. Ezt általában nem szoktuk 
nagyon szigorúan venni, senkit nem szoktunk csütörtökön sem elküldeni hogyha csütörtökön jön a 
hivatalba. Aki teheti és mindegy neki, hogy szerdán, pénteken vagy hétfő, kedden jön akkor azt 
kérném, hogy próbáljuk meg ezt tiszteletben tartani. Ha nincs más választás akkor természetesen 
ezzel sincs különösebb probléma. Szintén az önkormányzat és a hivatal alkalmazása környékén 
dolgoznak a közmunkások. 12 fő közmunkásunk van, ebből 10-en úgy nevezett startmunka 
programba, 2-en pedig hosszú távú programban vannak alkalmazva. Érdekes módon a hosszú távú 
program rövidebb, mint a startmunka program, de a lényegen ez nem változtat, mindegy minek 
nevezzük. Jövőre is maradunk ezzel a 12 fővel. Én azt gondolom, hogy a munkájuk eredménye 
látható a faluban, a közterületek megfelelően karban vannak tartva erőnkhöz mérten természetesen. 
Mindent nem tudunk megoldani, úgyhogy bizonyos dolgokat ütemezni kell és nem mindig sikerül 
kifogástalanul elvégezni a dolgokat. A fő feladat a csapadékvíz csatornák támfalainak és medreinek 
karbantartása, illetve járdaépítés. Jövőre is ezt fogjuk tervezni. Ennek keretében anyagot tudunk 
pályázni, bizonyos eszközöket tudunk pályázni, illetve a közmunkások munkaruháját és bérét tudjuk 
fedezni ezekből a dolgokból. Én nagyon elégedett vagyok a munkájukkal. Azért a pici pénzért, amiért 
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ők dolgoznak azt gondolom nagyon jó minőségű munkát végeznek. Azt tapasztaltam, hogy ki is veti 
ez a társaság magából azt, aki nem tud együttműködő lenni. Alkoholisták meg ilyenek nincsenek a 
közmunkások között. Mindenki korrektül, nagyon odaadóan végzi a munkáját. Körülbelül ennyit a 
hivatali munkákról. Pár szót mondanék a pályázatokkal kapcsolatosan. Az idei évben köztudomású, 
hogy viszonylag szűk keretek voltak a pályázatok vonatkozásában. Egy tavalyi pályázat keretében 
teljesen Belügyminisztériumi keretekből sikerült Munkástelepen a bolthoz vezető utat megépíteni. 
Azt gondolom, hogy már nagyon ideje volt, hogy az ott helyre álljon. Ezek után úgy nevezett TOP-
os pályázatok indultak el, amik 2027-ig terjedő időszakban pályázhatók. Nem sok pályázat jelent 
még meg és ezeknek a pályázatoknak egy része is térségekre vannak leosztva. Pillanatnyilag 
Pusztaszert érintően két ilyen pályázatot lehetett beadnunk. Az egyik a közutak karbantartására, 
felújítására szolgál. Ezt, aki járt a faluban az láthatja, hogy ezek a munkálatok most éppen 
folyamatban vannak. Ez 45 000 000 forintos beruházási értékkel bír. Ennek keretében a Dózsa 
György utcában már elkészült az aszfaltos út, illetve elkészült a parkolóhoz való feljáró is. Ez része 
volt a pályázatnak. Ezen felül a Hétvezér sor, a Mező utca és Munkástelepen a Pacsirta utcától a 
Sólyom utcáig az iskola melletti útnak, ami szerintem Munkástelepen a legnehezebben járható 
szakasz és a legnehezebben karbantartható is, mert mindenféle nagy kövekkel van telehordva és se 
gréderezni se tárcsázni nem lehet. Ez a három út lesz olyan útalappal ellátva, mint amilyen itt az 
Előd utcába, a Tas utcába meg a Dózsa György utcában is volt. Ami úgy van kialakítva, hogy a 
későbbiekben teljesen alkalmas legyen arra, hogy a Dózsa György utcához hasonlóan, ha lesz rá 
keret, akkor aszfaltot húzhassunk rá. Egy másik TOP-os pályázat is már megvalósítás alatt van, ez 
pedig csapadékvíz elvezető rendszerre pályázhattunk. Ennek az volt a komoly anomáliája, hogy 
amikor egyeztettünk ezzel kapcsolatban, hogy milyen elképzeléseink vannak a csapadékvíz árokkal, 
nekünk az volt a tervünk, hogy a meglévő csapadékvíz árkoknak az iszaptalanítását megfelelő gép 
munkával szakszerűen tegyük helyre. Ezt én kimértem, hogy olyan 30 000 000 forintos összegből 
lehet megoldani, ezt föl is terjesztettük. Megtörtént a kiírás, úgy volt, hogy erre a 30 000 000 forintra 
pályázhatunk, de sajnos a pályázati kiírásba az a cél, amit mi terveztünk az nem volt támogatható, 
ezért teljesen át kellett írni ezt a történetet. Új árok építésére, illetve ezeknek a belterületi 
vízterelésre lehetett csak pályáznunk. Itt gyakorlatilag a Kossuth utcának innen a kereszteződéstől 
lefelé ezen az oldalon lévő része ezek szikkasztó árkok, itt a lefolyás sok helyen nincs nyitva. Mikor 
2010-ben volt az a hirtelen nagy eső akkor itt az egész udvar 20-30 cm-es vízben állt. Ennek a 
területnek a lefolyása nincs biztosítva. Jobb híján az lesz, hogy a Kossuth utca Fő utca 
kereszteződéstől le a Mező utcáig és a Mező utcán végig lesz egy árok kiépítve, ami végig tudja 
vezetni a vizet egészen le a templom melletti önkormányzati belterületi mély fekvésű területre. 
Ennek az lesz az eredménye, hogy a víz nem fog onnan elfolyni másfelé, ott el tud szivárogni és 
visszakerül a talajvízbe. Aki manapság mezőgazdasággal foglalkozik az tapasztalhatja, hogy olyan 
brutális a talajvíz szintnek a süllyedése, ami komolyan megkérdőjelezi azt, hogy a mezőgazdasági 
termelésnek milyen jövője lehet, ha ez így folytatódik tovább. Azért az önkormányzatoknál sok 
helyen már belátják azt, hogy a víz megtartásra nagyon figyelni kell. Én a mai napig is csodálkozom, 
hogy tőlünk nem túl távol lévő önkormányzatok területén még ma is beton medres árkokat építenek 
pályázatból több százmillió forint beiktatásával. Én azt gondolom, hogy inkább a területen kellene 
tartani a vizet, nem pedig beton árkokban elvezetni. Egyelőre itt tartunk. Ezek nem olyan nagy 
volumenű beruházások, de minden képpen a lakosság hasznát fogja majd szolgálni. Létezik egy 
Magyar Falu Program nevezetű pályázati lehetőség. Nagyon sok mindent meg tudtunk az elmúlt öt 
évben ezekből valósítani. Ez többnyire a megfelelő hírcsatornákon közzé is tettük. Én ezeket most 
nem fogom külön részletezni. Az idén sajnos az uniós pénzek elmaradása vagy visszatartása miatt, 
de reménykedünk benne, hogy ez nem tart már sokáig, nagyon erősen visszaléptek a lehetőségek. 
Tudni kell, hogy a Magyar Falu Program keretében az 5000 fő alatti települések pályázhatnak. A 
hármas választókerületben tizenhat ilyen település van. Eddig az volt a gyakorlat, hogy a tizenhat 
település polgármester összeült Farkas Sándor irányításával, aki szerintem nagyon jól szervezi 
ezeket a dolgokat, mindig egyeztettünk. Nem csinálunk olyat, hogy rárepülünk a maximális 
összegekre aztán majd valaki nyer közülünk és akkor lesz olyan, aki nem nyer semmit. Nagyon 
komoly érdek egyeztetések vannak, és azt gondolom ilyenkor a polgármesterek átérzik a másik 
településnek a gondjait. Mi Pusztaszer vonatkozásában azt mondhatom, hogy a mérleg éppen jó 
egyensúlyban van. Nem nyertük túl magunkat és nem lettünk kevesebbek, mint ami járt volna 
fejadagként. Próbáljuk egyenlően elosztani ezeket a pénzeket. Ha valakinek nagyobb összegre van 
szüksége akkor valaki visszább fogja és utána a következő alkalommal ez megfordul és akkor 
próbáljuk ezeket egyensúlyban tartani. Azonban az utóbbi két pályázat esetében és elmondom, hogy 
mire lehetett most pályáznia a mostani kiírásban, ami november 13-án történt meg és 12-től, a mai 
naptól lehet beadni ezeket a pályázatokat. Hét témakörben lehet beadni. Önkormányzati épületek 
karbantartására 50 000 000 forint a plafon. Óvoda épület bővítésére, karbantartására, energetikai 
felújítására 50 000 000 forintot lehet pályázni. A temetők különböző urna és egyéb fejlesztésére 6 
00 000 forint. Eszközvásárlásra 6 000 000. Óvodai udvar és közterületi játszóterek fejlesztésére 
6 000 000 forint. Kommunális eszközök fejlesztésére 15 000 000 forint és önkormányzati kisbusz 
vásárlására 18 000 000 forint a pályázható plafon összeg. Ezek közül egyre adhatja be az 
önkormányzat a pályázatát. Itt az önkormányzat keretében megbeszéltük, hogy milyen prioritásaink 
lennének. Volt néhány elképzelés. Az óvodába a szennyvíz kezelés nincs megoldva, ennek az 
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épületnek a szellőzése nagyon fontos lenne. Ebbe az irányba próbáltunk volna elmozdulni. Mikor a 
polgármesterek összeültek, akkor kiderült, hogy a tizenhat településre összesen 70 000 000 forint 
áll rendelkezésre. Pici pénzek vannak, nincs túl nagy mozgástér és ennek következtében a 
polgármesterek úgy döntöttek, hogy a 75 000 000 forintot elosztják egyenlően tizenhat felé. Ebből 
jutott minden településre 4 680 000 forint, ebből kell megoldanunk a dolgokat. Nyilván 
önkormányzati épületre lett volna 50 000 000 forintnak sora, mert van egy első lépcsős felújításunk, 
ami az önkormányzati épület vizes blokkját és ennek a hátsó résznek a tetőszerkezetét tudtuk 
megoldani és hőszigetelését, de nem volt elég keret arra, hogy tovább lépjünk a főépület 
tetőszerkezet javításában. Ez olyan 65 000 000 forintos történet lett volna. Az óvoda épületére nem 
akartunk annyira rámozdulni, mert az épület maga jó állapotban van. A temetőnél fölmerült a dolog, 
hogy ott is tudnánk még a járdát tovább építeni esetleg kamera rendszert kiépíteni, de az van, hogy 
4,5 millió forint esetében túl nagy lehetőségeink nincsenek. Így aztán a képviselő-testület úgy 
döntött, hogy az óvodai udvarnál egy előző pályázat keretében sikerült a kerítésnek egy bizonyos 
szakaszát felújítani, hogy ezt akkor most összezárnánk. Ennek keretében a Tóthék felől meg a 
Dobárék felől és az Eszter felőli kerítés szakasznak felújítása történne meg. Most, hogy bölcsőde is 
van a bölcsisek az első udvarban játszanak és a két udvar közé egy kaput is akarunk tenni, hogy a 
gyerekek ne tudjanak átmenni. Azt gondolom ez még nem fedi le a 4,5 milliót talán és a Tóthék meg 
az óvoda épület közötti bejárónál kívül is meg belül is megépült a járda és az nincs normálisan 
összekötve és az oda folyó csapadékvíz sincs korrektül elvezetve. Azt kértem a mérnököktől, hogy a 
kerítést a kaput és ezt a bejáró szakasznak a bejárhatóságát és a csapadékvíz elvezetését tervezzék 
meg.  Ennek a tervezési folyamata elindult. Január 12-ig kell beadni a pályázatot. Ez már a jövő 
évnek a feladat lesz, hogy ezt megvalósítsuk. További pályázatokról nincsenek információink, mert 
a TOP-os pályázatokba nagyon sokféle kiírás lenne, de pillanatnyilag nincs pénz a rendszerbe. 
Mondom, hogy milyen elképzelésekkel álltunk elő. Négy prioritási szintet határozott meg az 
önkormányzat. Mondom, hogy mik azok, amiket leginkább meg kellene oldani Pusztaszeren. Nyilván 
az utak, de az utak fejlesztése olyan mértékű az több száz millió forint, ha itt aszfaltozásban 
gondolkodunk. Nagyon fontos az önkormányzati hivatalnak a tetőcseréje. Az óvoda esetében ez az 
épület még az óvodához kötődik, mert óvodai pályázat keretében óvodai tornaszobának építettük 
ezt mert kultúrházra nem volt pályázat. Ráadásul együtt kellett Kistelekkel beadni ezt a pályázatot 
és a mai napig ez az épület papíron a Térségi Intézményfenntartó Társulás tulajdona, illetve az ő 
fenntartásában van. A jövő évben fog letelni ennek a pályázatnak a fenntartási időszaka és utána 
lesz telje joggal a mienk ez a tulajdon. Ez az épület úgy lett megtervezve, hogy itt mögöttem még 
egy színpadnak kellene lenni és annak az ajtónak pedig egy színpadi öltözőhöz való közlekedést és 
ott lenne még egy épületrész, hogy aztán tényleg egy közösség házzá tudjon alakulni. Annak idején 
ezt nem lehetett megoldani. Ennek a tovább építése színpaddal. Az óvodában a szennyvíz rendszert 
kellene normális keretek közé építeni. Az iskolában a vizes blokk a 60-as években épült és a mai 
napig nem találtunk rá megfelelő forrást, hogy ott a vizesblokkot felújítsuk. Amikor az iskolai 
tornaterem tervezése elindult akkor ez a rész is benne van a tervekben. Most, hogy az egyház átveszi 
a tulajdonjogot és így ez már nem minket terhel, de természetesen továbbra is saját gyerekünkként 
tekintünk az iskolára annak ellenére, hogy már önállósította magát. Ezzel kapcsolatosan a 
püspökséggel tudunk tárgyalni és vannak elképzelések. Körülbelül ezek voltak az első számú 
elképzelések, amik nagyon fontosak lennének, hogy rendbe jöjjenek. Ennek az épületnek a 
szellőzését is említettem már, hogy fontos lenne, nyáron különösen érezzük ennek a hátrányát. 
Vannak a másod sorú prioritások, amik szintén fontosak, de talán az előzőek mögé kerülnek. Ilyen, 
hogy közterületi fedett kerékpártárolók legyenek a faluban. Az iskolában tornaterem épüljön, ez már 
megint nem a mi feladatkörünk. A falu központban itt az építkezések miatt nem tudtuk és nem is 
volt célszerű felújítani a járdának ezen szakaszát. Sajnos ez olyan 10 000 000 forint körüli, ha olyan 
rendszerbe akarjuk megépíteni, hogy szerves része legyen az előző résznek és a buszmegállót is 
tartalmazza. Háromszor pályáztunk erre a Belügyminisztérium felé, de nem nyertük meg ezt a 
pályázatot. Ennek lett az a következménye, hogy türelmünket elvesztve itt önerőből a járda 
legrosszabb szakaszát a közmunkásokkal megépítettük úgy, hogy ha majd később díszburkolatos 
járdát tudunk építeni akkor annak egy megfelelő alappal is tudjon szolgálni. A templom építése 
kapcsán az imaház az önkormányzat tulajdonába került, de még nem tudtuk felruházni teljes 
mértékben funkcióval. Én azt gondolom, hogy egy civil közösségi térré tudnánk alakítani, akkor az 
nagyon előnyös lehetne. Erre is már tettünk vizsgálatokat, mérnökökkel felmértük, de nem ez lesz 
az első, amivel foglalkozni fogunk, ha megfelelő kereteket találunk. Pusztabíró ház rekonstrukciója 
szintén nagyon fontos lenne. Ez már harmadik prioritási szint. Többször kiírnak lakossági szennyvíz 
rendszerre pályázatokat. Valószínűleg a mi környékünkön és az ilyen méretű településeknél nem 
célszerű a központi szennyvíz tisztító rendszer. Most tesztelés alatt van az a rendszer, ami ennek az 
épületnek a szennyvizét kezeli. Itt van egy egyedi szennyvíz kezelés, ami ugye megfelelően kezeli a 
kijövő szennyvizet. Mikor olyan állapotba kerül, akkor egy olyan elszivárogtató rendszer van kiépítve 
itt a domb alatt, ami az Európai Uniós előírásoknak megfelel. Azért lenne jó a lakosságnál is egy 
hasonló rendszer tudna működni, mert akkor teljesen függetleníthetnénk magunkat különböző 
szolgáltató szervektől. Nem kellene szennyvízdíjat fizetnünk és ami ivóvizet megvettünk és a mi 
tulajdonunk nem kellene fizetnünk azért, hogy még el is vigyék tőlünk, hanem a kertünk víz 
háztartását tudná javítani valamilyen szinten. A belterületi buszmegálló öblök mindig vita kérdése, 
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hogy kinek a feladata, mert nem a mienk az út maga az öblök meg valamilyen módon mégis talán 
az önkormányzat feladata lenne, de mi abszolút nem használjuk és keretünk sincsen rá. Terveink 
vannak egyébként, hogy busz öblöket építsünk, de igazából Pusztaszeren egyetlen busz öböl sincs 
kiépítve. Azok, amik most vannak azok csak buszmegállók, annak előírásai vannak. A busz öböl a 
buszmegállók peronja és ahova a busz beálló része. Látható, hogy hogyan néz ki időnként. Úgy 
tudjuk védeni ezt a helyzetet, hogy mivel ez nem busz öböl, hanem ez csak egy buszmegálló ezért 
a közút fenntartója a Magyar Közútnak másfél méter szélességben a padka rendezés az ő feladata. 
Rendszeresen egy kis vitával meg egy kis lobbizással el tudjuk érni azt, hogy időnként ezt a 
buszmegálló szakaszt valamilyen módon időlegesen, de helyre tegyék. Mivel ez nem busz öböl nem 
várhatjuk el, hogy ez még aszfaltos is legyen, csak akkor, ha erre rendes építési engedély meg 
tervezés meg minden. Nagyon komoly összegekről beszélek én itt. Nem olyan egyszerű ezeket 
összerakni. Sajnos ezeket a helyzeteket viselnünk kell és vigyázni arra az egyszerű dolgokra, amik 
rendelkezésünkre állnak. Van még itt egy utolsó prioritás negyedik szinten. Ez pedig a közterületi 
kamera rendszer második üteme. Léteznek olyan kamera rendszerek, amik rendszámot is 
felismernek stb. Különböző szinteken lehet mozdulni erre. Ez is olyan nagyságrend, amit önerőből 
nyilván nem tudunk megoldani. Ha ilyenre lesznek pályázati kiírások, akkor ennek a tovább 
fejlesztése is lehet. Alapvetően van öt kamera kihelyezve közterületeken, három itt az épület körül 
és kettő a játszótér és a piactérnél. Ennyit körülbelül a pályázatokról. A megvalósult és a jövőbeli 
elképzelések milyen irányba mennek. Nézzük a napi gondokat és információkat. Tavaly ilyen tájékon 
az önkormányzat megkapta azokat az információkat, hogy olyan árrobbanás elé nézünk az energia 
vonatkozásában, hogy az önkormányzatok és vállalkozások egész más tarifa rendszerbe fognak 
dolgozni. Osztottunk, szoroztunk és az akkori hírek alapján, ami azóta már jelentősen visszaesett és 
javult a helyzet, de az akkori tudásunk és az akkori hírek alapján ilyen három-négyszeres költség 
növekedéssel kellett számolnunk. Ezt végig számolva nyilvánvaló volt, hogy nem fogjuk tudni a 
megfelelő rendelkezésünkre álló keretekből ezeket fenntartani. Ezért kellett azt a döntést 
meghoznunk, hogy 10 órától 4 óráig kísérletileg lekapcsoljuk a világítást a faluban. Én körülbelül 10 
alkalommal jártam az elmúlt év alatt direkt azzal a céllal a faluban, hogy milyen helyzetet teremt ez 
az elsötétítés. Én azt gondolom, hogy teljesen vállalható ez a történet. Mindig láttam, amit kellett, 
soha nem ütköztem bele semmibe. Én tudtam közlekedni és ha még vittem magammal egy lámpát 
is akkor meg aztán különösen. Lámpa nélkül sem okozott nekem gondot. Közben ennek kapcsán itt 
történt egy megtakarítás és ebből adódóan kaptunk olyan kormányzati segítséget, ami a közvilágítás 
fenntartására irányult. Sok-sok huzavonával sikerült odáig eljutnunk, hogy ezt az összeget, ami a 
rendelkezésünkre áll fordíthatjuk arra is, hogy valamilyen korszerűsítést hajtsunk végre a 
közvilágításon. Ezt megtörtént, ezt mindenki tapasztalhatja. Ez a közvilágítási rendszer mára már 
kiépült és az volt a tervünk, hogy ezen a testületi ülésen fogunk egy döntő szavazást is prezentálni. 
Erre a képviselő-testületi ülésre fogjuk hozni, hogy a közvilágítás további sorsáról mivel a ledesítés 
megtörtént döntsünk. Írtam is a szolgáltatónak, hogy ez várható, de ők mindjárt vissza is írtak, hogy 
ha ez a szándékunk most hozzuk meg gyorsan a döntést, mert néhány nap áll rendelkezésre, hogy 
ezt megoldják. Sajnos az előző képviselő-testületi ülés után egy pár nappal össze kellett hívjam még 
egyszer a testületet, hogy hozzuk meg a döntést, hogy a közvilágítás álljon vissza a régi rendszerbe, 
mert úgy tűnik anyagilag ezt most már fogjuk tudni viselni. Ugyanis ez a rendszer csak a 
teljesítményében is 55%-kot megtakarít az eddigiekhez képest. Plusz be van építve minden egyes 
lámpatestbe egy olyan chip, ami 10 órától 4 óráig ezt az energiát visszaveszi 60%-ra. Ez beindult és 
ha most valaki kimegy 10 órakor akkor azt fogja látni, hogy nem fog látni semmit, hogy változott. 
Azért nem fogja látni, mert ez nem egy pillanat alatt történik meg, hanem visszaveszi és a 
szemünknek nem lesz észrevehető, mert az idő alatt hozzá igazodik a szemünk a kevesebb fényhez 
és ezt nem látjuk. Erre direkt figyelmeztettek a mérnökök annak idején, hogy nem fogjuk észre venni 
ezt a váltást, de a pénztárcán ez majd jelentkezni fog. Ha azt veszem, hogy maga a teljesítmény 
55%-ot megtakarít és még 60%-ra lemegy akkor olyan 40%-os az energia igény, ami a 
későbbiekben az előző rendszerben volt. Még egy olyan információ csak, hogy a leszerelt lámpákat 
elviszi a DÉMÁSZ, de valakinek kell belőle, akkor tudok adni. Annyi racionalizálás történt a 
rendszerbe, hogy ahogy végig néztük az utcákat egyes utcákban minden oszlopon volt lámpa, egyes 
utcákban meg minden második oszlopon volt lámpa. Nyilván a két fő utcán minden oszlopra kell 
lámpa, ez nem kérdés és ez teljesen így is alakult. Viszont azért, hogy igazságosak legyünk így a 
mellékutcákban mindenhol minden második és az útkereszteződésekben legyen lámpa. Ez a mai 
naptól már így is van, mert amit fönt hagytak még azt a mai nap, ha jól tudom már leszerelték. 
Ennyi a közvilágítás rendszeréről. Egészségügyi kérdésekről is pár szót mondanék. Azt tudni kell, 
hogy az egészségügy önkormányzati szempontból két részre osztódott eddig. Van egyrészt a 
járóbeteg szolgálat a kisteleki SZTK rendelőnek a működése, ami térségi kisteleki városi szintű 
üzemeltetés, illetve van az ügyeleti szolgálat. Az ügyeleti szolgálatba is meg a járóbeteg szolgálatba 
is önkormányzatunk havonta elég komoly összegű támogatásokat fizetett már tízen év óta. Ez a 
legutóbbi évekre havonta 150 és 230-240 000 forintra rúgott darabonként. Az ügyeleti szolgálat 
egyébként kötelező feladata volt az önkormányzatnak, ezzel támogattuk a mentőszolgálatot 
gyakorlatilag. Most az idei évben október 1-től a mentőszolgálat üzemeltetését a kormány teljes 
mértékben átvette ilyen alapon ezt az ügyeleti rendszert már az önkormányzatnak nem kell 
támogatni. A járóbeteg szolgálatban továbbra is úgy döntött a képviselő-testület, hogy részt veszünk 
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még az idén minden képpen. Az a probléma ezzel, hogy nem kötelező önkormányzati feladat. Ha 
kedvünk van, meg pénzünk is rá, akkor jogunkban áll támogatni ezt a rendszert. Viszont a hat járási 
településből van, aki nem hajlandó ezt a rendszert támogatni van, aki meg nem tudja támogatni úgy 
hogyha lakosság arányosan osztjuk szét ezt az összeget. Nem kívánom megnevezni a településeket, 
de Pusztaszer nem tartozik közéjük. Pusztaszer mindig pontosan fizetett és úgy fizetett ahogy a 
döntéseink alapján megállapodtunk az egészségügyi szolgáltatóval. Ez így történik a mai napig is. 
Itt megjelentek a Facebookon olyan dolgok, hogy azért szűnt meg az ügyelet, mert Pusztaszer nem 
fizetett. Mindig fizettünk. Mi voltunk a legstabilabb fizetők. Voltak olyan önkormányzatok, akik csak 
ímmel-ámmal fizettek volt, aki meg egyáltalán nem. A jövőben a hat polgármester egy olyan 
rendszert fog kidolgozni, hogy ne csak lakosság arányosan toljuk ezt a támogatást, hanem vegyük 
figyelembe azt, hogy melyik település anyagilag mennyire van eleresztve. Azt tudni kell, hogy egy 
Balástya, egy Csengele, ahol átmegy az autópálya csak abból, hogy az autópálya ott megy annyi 
adóbevételhez jut, amihez Pusztaszer összesen nem jut és akkor ott még vannak egyéb más dolgok. 
A másik három település Ópusztaszer meg Baks különösen nehezebb helyzetben van velünk együtt. 
Ez még kidolgozás alatt van, illetve szándék mutatkozik erre. Mindig probléma a földutak állapota. 
Azt kell mondjam 100 km külterületi útja van az önkormányzatnak. Ehhez van egy darab traktorunk, 
amivel tudunk valamit kezdeni és van az a néhány közmunkás, akiknek egyébként nem a külterületi 
közutak karbantartása lenne a feladata, mert nem arra kapjuk a pénzt, hanem arra, hogy a 
belterületet tartsuk rendbe. Ezért nagyon nagy feladat az, hogy mit tudunk kezdeni a földutak 
állapotával. Azt kell mondjam nem az önkormányzatnak a gépei járnak ezeken az utakon és nem is 
tesszük tönkre ezeket az utakat. Nyilván valamilyen szinten beleáldozunk ezekbe a dolgokba, de 
nagyon nehéz jó döntést hozni. Idén is volt olyan, hogy feltöltöttük az utat, eligazítottuk jó lett az 
út, jött rá két hét múlva egy eső felázott az út, ha azon járművekkel rendszeresen haladunk az előbb-
utóbb nehezen vagy teljesen járhatatlanná válhat. Nem tudom, hogy mit lehetne tenni ezzel 
kapcsolatban. Vannak kiemelt gócpontok, amik tényleg nagyon rosszak, ezekkel próbálunk küzdeni, 
de nagyon kevés sikerrel. Sajnos vannak olyan dolgok, amiket nem tudunk megoldani akkor 
viselnünk kell vagy valamilyen módon oda kell figyelnünk rá, hogy ne terheljük. Ennél sokkal többet 
nem tudok erre mondani. Vannak nagyon pozitív viszonyulások ehhez. Mi az eszközeinket 
rendelkezésre tudjuk bocsátani a gazdáknak, akiknek megfelelő erőgépjeik vannak. Ebben tudunk 
segíteni, de a mi lehetőségeink erősen be vannak korlátozva. Közbiztonság. A mai napig is, ma 
beszéltem a kapitány úrral kijelenthetjük azt, hogy Kistelek és környéke az országban az öt 
legkevésbé bűnügyileg fertőzött területe közé tartozik. Még azzal is, hogy a migráns vonal azért 
átmegy rajtunk a nyugati oldalon. Itt én Pusztaszeren nem nagyon találkoztam migránssal, még 
problémaként nem jelentkezik. A hat település közül Pusztaszer a legjobb állapotú. A 
közbiztonságban nincs okunk panaszra, de ezen is lehet nyilván javítani. Kisebb problémáink vannak, 
de ezek a problémák személyekre szólóan biztos, hogy sokkal nagyobbak. Gondolok itt például arra, 
hogy időnként felüti a fejét, hogy a temetőből ezt-azt elvisznek és ez nagyon kellemetlen tud lenni. 
Nyilván mi azt tudjuk tenni, hogy zárjuk a temetőt, mikor már sötétedés van, akkor nyitjuk ki, amikor 
már világos van, mikor már mozgás van a temetőnél. A napokban találkoztam egy problémával, amit 
én eddig nem tulajdonítottam annak, aminek gondolják egyesek. Mégpedig a térerő kérdése. 
Elterjedt a faluban, hogy azért nincs térerő különböző telefonoknál, mert a Digi torony itt van. Nem 
tudok erre se igennel se nemmel válaszolni. Furcsának tartanám minden esetre, ha a DIGI torony 
miatt a Vodafone vagy a másik szolgáltatóknak a telefonjai emiatt nem működnének. Azt látom és 
ma végig mentem a faluba, nekem Yettel-es telefonom van, hogy milyen térerőt mutat a telefonom. 
Négy ilyen kis torony van a telefonon, de négyet soha nem mutatott, háromat, kettőt vagy egyet 
mutatott mindig. A háromat a DIGI torony mellett mutatta. Egyet a polgármesteri hivatal 
konyhájában mutat, vagy egyet sem. Ritkán vagyok a konyhába, de ha valakinél nem kapcsolható a 
telefonom és fölhív engem, akkor lehet, hogy a konyhába vagyok, mert volt olyan, hogy egymás 
mellett nem tudtuk egymást fölhívni. Az biztos, hogy én voltam most a könyvelő irodába itt a 
Melindánál. Ők tapasztalják már egy ideje ezt a problémát. Kértem a Melindát, ugyanis ők nincsenek 
bejelentve a szolgáltatónál, mint cég, mindenki a saját telefonját használja a cégnél, de ők csinálnak 
online átutalásokat. Jön be az ügyfél és a telefonjáról kellene valami átutalást produkálni és 
egyszerűen nem tudnak. Azt kérem a Melindától, hogy írják föl a tapasztaltakat, melyik telefon, 
milyen térerővel milyen célból nem tudta vagy tudta. Ha az kijön, hogy a DIGI megy a többieknek 
meg nem akkor egyrészt meg kell keresni a többi szolgáltatót, hogy ez miből adódik meg meg kell 
keresni a DIGI-t is, hogy van-e ilyen helyzetre gyanú. Én furcsállnám, ha ez lenne az oka, de egy 
kört megéri futni körülötte. Ehhez nekünk tények kellenek, tapasztalatok kellenek, hogy valamivel 
elő tudjunk állni. Csak úgy nem mondhatjuk bele a levegőbe, hogy itt szar a térerő és a DIGI torony 
miatt van. Mindegyik szolgáltatónak kötelessége, hogy megfelelő térerőt biztosítson a megfelelő 
helyeken ma már. Még egy információ. Van még néhány önkormányzati lakásunk, nem sok. Egy 
ilyen lakásfelújítás 20 000 000 forintnál indul el körülbelül, ha azt akarjuk, hogy az normális legyen 
meg az előírásoknak megfelelő legyen, mert elég komoly előírásoknak kell főleg akkor megfelelni, 
ha mint hivatal állunk neki egy ilyen munkának. Az ilyen önkormányzati lakások esetén a több 
10 000 000 forintos beruházások soha nem térülnek meg. Meg kell gondolni, hogy érdemes-e nekünk 
ilyenbe beruházni. Nyilván, ha lenne pályázat akkor érdemes lenne és meg is tettük ezt azoknál a 
lakásoknál, amelyiknek a felújítása még célszerű és rentábilis tudott lenni a régi TSZ lakásoknál. Ott 



oldal: 8/14 

mind a két lakásnak a hőszigetelése, nyílászáró cseréje megtörtént pályázatból Magyar Falu 
Programon keresztül két lépésben történt meg néhány évvel ezelőtt. A másik két lakásunk a védőnői 
lakás meg a Mesiék, amibe laknak itt a hivatal udvarba ezek azok, amik még önkormányzati 
tulajdonba vannak. Önkormányzatunk úgy döntött a védőnői lakást, mivel onnan a védőnő 
kiköltözött. Ezt nem is mondtam az előbb, hogy a védőnői szolgálatot is kivették a kezünkből, átkerült 
az egyetemhez. Azt az egyetem üzemelteti a későbbiekben, mi csak a helyet adjuk nekik. Biztos jó 
a gondolat. Szerintem jól működött a védőnői szolgálat, hungarikum volt, nem véletlenül, 
valószínűleg az önkormányzatok jól vitték ezt a dolgot. Sajnos most ott tartunk, hogy a teljes gárdát 
átvezényelték az egyetemhez, de a védőnőknek ez történt július 1-vel, de nekik még a mai napig 
nincs munkaköri szerződése. Minek alapján, hogy kapják a fizetést ők sem tudják. A munkájukat 
végzik, csak elég nagy a bizonytalanság körülötte. Kellene egy szerződést kössünk az egyetemmel, 
hogy ők átalány díjba akarják fizetni a karbantartási költséget meg mindenféle költséget. Nem 
tudunk karbantartási költséget mondani, mert hol ennyi, hol annyi. Majd, ha lesz költség, akkor 
osztozzunk meg rajta, meg tudjuk mondani, hogy milyen arányba. Itt sikerült a szerződésbe 
belenyúlni úgy, hogy nekik is jó legyen, meg nekünk is. Nagyon korrekt volt az együttműködés az 
egyetemmel, csak iszonyú lassú. A mai napig nem sikerült aláírni azt a szerződést, amire már 
gyakorlatilag mindent megcsináltunk. Mi azonnal két napon belül válaszolunk, megoldjuk a dolgokat 
és utána hetek múlnak el, mire visszakapjuk azt, hogy ez így jó vagy nem jó. Lényeg az, hogy a 
védőnői szolgálat viszont működik. A lakosság szempontjából ez a lényeg azt gondolom. Itt van még 
a másik lakás, amibe a Mesiék laknak, de az két lakás. Az a probléma vele, hogy egy helyrajzi számon 
van az önkormányzati épülettel. Azt úgy önállóan eladni nem lehet. Most elindítottunk egy terület 
megosztást, a két lakás egy helyrajzi számra kerüljön, de a két lakást szétosztani két helyrajzi 
számra szinte lehetetlen. Ezt a kétlakásos épületet csak egyben tudjuk majd a későbbiekben eladni, 
ha a képviselő-testület ilyen döntést hoz. Erről még nincsen szó, csak a lehetőségét akarjuk 
megteremteni. Körülbelül ennyit a napi gondokról. Gondolom a jelen lévők még tudnak ehhez 
hozzátenni és akkor majd válaszolni fogunk a dolgokra, ha lehet. Rendezvényekkel kapcsolatosan. A 
hivatal és az önkormányzat apparátusa alkalmas bizonyos rendezvények megszervezésére, de 
mindent nem tudunk megoldani. Csak akkor tudunk jó rendezvényeket szervezni, ha emellé 
megfelelő civil társulás történik. Azt gondolom nagyon példaértékű az utóbbi időkben, de régebben 
is volt rá szép példa, hogy egyéni ötletek vagy kisebb csoportoknak az ötletei alapján megkerestek 
minket, megbeszéltük mi az elképzelés, miben tudunk segíteni. Odaállunk minden olyan értelmes 
ötlet mellé, ami mellé mások is oda tudják tenni magukat. Ennek keretében alakultak meg az utóbbi 
években a lovas napok a traktoros találkozó, régebben a motoros találkozók.  
 
dr. Jaksa Tibor jegyző: Sági képviselő úr távozott.  
 
Máté Gábor polgármester: A homoktaposók keretében voltak ezek a teljesítmény túrák. Ezek mind 
nagyon szép rendezvények és mind színvonalas rendezvény is volt. Tavaly előtt volt ez a kuvasz 
találkozó, ami teljesen kívülről jött segítő szándékú csoport kezdeményezése volt és ott is tudtunk 
megfelelően együttműködni. Mondhatnám a lábtoll labdát, ami országos szintű eredményeket tudott 
elérni és akkor ebben nagyon szépen, nagyon jó együttműködésünk van. A szülői munkaközösség is 
nagyon komolyan részt vesz a különböző szervezésekbe. Mindig próbálunk megfelelő olyan 
kompromisszumokra jutni, mert mindent nem tudunk megoldani. Bizonyos esetekben meg bizonyos 
határokat is kell vonni. Az étel készítés hatalmas problémával tud járni, hogy hogyan lehet ételt 
osztani embereknek egyáltalán, milyen módon. Adóhatósági kérdés, hogy mit árulhatunk, hogy 
árulhatjuk ÁNTSZ kérdések. Sajnos tettek már tönkre települési falunapokat adóhatóság vagy 
valamilyen ÁNTSZ vizsgálatokkal. Ezeket szeretnénk minden képpen elkerülni.  
 
dr. Jaksa Tibor jegyző: Sági képviselő úr visszajött.  
 
Máté Gábor polgármester: Erre azért megfelelően oda szoktunk figyelni. Azt gondolom az idei 
évnek a csúcs rendezvénye minden képpen Munkástelepnek a 100 éves évfordulója volt, ami nagyon 
példaértékű összefogás volt, nagyon példaértékű együttműködés. Nyilván a magunk számára is 
voltak problémák, amiket, ha még egyszer nekifutnánk akkor már oda tudnánk rá figyelni. Azt 
gondolom, hogy azok, amik ilyenkor alakultak azok azért valamilyen módon nyugvó pontra kerültek. 
Én azt gondolom, hogy csak büszkék lehetünk erre és azt is mondhatom, hogy elég jó a kapcsolatunk 
a Délmagyarral is. A Délmagyar újságírója, aki rendszeresen jár ide hozzánk Imre Péter 
személyében. Amikor ő megjelent először itt a faluban pár évvel ezelőtt akkor én mondtam, hogy az 
elődje a Tímár Kriszta nagyon jól végezte a dolgát. Az Imre Péter még nála is jobban csinálja. Meg 
van egy sajátos stílusa, nem mindig értek egyet vele ahogy ír, de az biztos, hogy mindig jön és 
mindig kérdezi, jószándékkal van. Én külön sokszor adok neki ötleteket, hogy hova menjen, kikkel 
beszéljen. Most is van a tarsolyába néhány dolog. Azt gondolom elég jó a sajtóba való megjelenése 
Pusztaszernek. Annyit kell még tudni, hogy ha bármilyen civil szerveződés alakulna, ami nem 
kifejezetten önkormányzati, hanem teljesen magán szerveződés, arra is szoktunk lehetőséget adni. 
Itt gondolok névnapra vagy ballagási vacsorára, ebédre vagy születésnapra, bármilyen családi 
összejövetelre is van lehetőség, tudunk ebben segíteni, de körülbelül olyan 25-30 főig. Ezt az 
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épületet az önkormányzat úgy döntött, hogy nagy közösségi célokra, nem magán célokra tudjuk 
kölcsön adni. Viszont a kisebb létszámú rendezvényekre a szoci épületét mindig biztosítjuk ilyenkor. 
Térítésmentesen, nem szoktunk érte pénzt kérni, nem is szándékozunk pénzt kérni érte. Egy 
kérésünk van, hogy rend maradjon utána, mikor elmennek. Ott van evőeszköz, van konyha, ha kell, 
megfelelő WC-k vannak, udvar van. Ha kell az udvarra is tudunk sátrat állítani. Én azt gondolom ez 
az épület nagyon jól működik. A Dalárda is megjelenik minden héten az épületben. Ők is nagyon 
lelkesen és nagyon szépen dolgoznak együtt. A civil közreműködés és a civil kezdeményezések is 
nagyon jól állnak a faluban. Itt a személyes mondandómat befejezném, de van még két téma, amit 
átpasszolnék a kollegáimnak. Az egyik az egészségügy kérdése. Emese, mint avatott szakember 
néhány szóval tájékoztatná a jelen lévőket. Utána van egy téma, ami borzolj a kedélyeket meg egy 
téma, ami előtt állunk, ami viszont a jegyző úrnak az asztala. Hogy megfelelően, szakszerűen legyen 
előadva, ezért nekik adnám át a szót. Először Emesének a hölgy jogán.  
 
Nagy Emese képviselő: Köszönöm szépen. Csak azért nekem kell beszélnem, elnézést kérek az 
Elekes doktor úr ma éppen ügyeletet teljesít Kisteleken 10 óráig és nem tudott itt lenni. Amit 
legfontosabb, hogy tudni kell, ha bárkinek sürgős problémája van az egészségével kapcsolatban, 
akkor 4 órától 10 óráig Kisteleken a központi ügyeleten kap majd ellátást. Ami a legfontosabb, hogy 
minden esetben hívni kell a 1830-at előtte. Ez 10 óra után is és a nap 24 órájában működik ez az 
elérhetőség. Amiért föl kell hívni ügyeleti ellátás előtt ezt a telefonszámot, az azért is van, mert ott 
szakszerűen el fogják látni a hozzájuk érkező hívások alapján az embereket, hogy kell ügyeleti kocsit 
küldeni, be tudnak menni az ügyeletre, vagy mentő kell nekik, vagy bármilyen szak segítséget fognak 
kapni vagy tudnak adni ők. Mivel egy orvos és egy asszisztens van bent, illetve egy gépkocsivezető, 
előfordul, hogy nincs bent orvos. Ha valaki tudja, hogy este 7 óra van és olyan panasza van, hogy 
bemegy az ügyeletre, előfordulhat, hogy nem fog orvost találni, mert kint van valahol területen. 
Minden képpen föl kell hívni előtte ezt a 1830-at. Ha úgy ítéli meg az ott ülő, hogy mentő kell vagy 
azonnali segítség, akkor ő azt majd fogja intézni. A háziorvosok minden településen kötelesek 
biztosítani az ellátást délután 4 óráig. Nálunk is, amikor rendelési időn kívül vagyunk, azért ott 
vagyunk a rendelőbe. A telefonokat fogadjuk, ha kell akkor kimegyünk, ha kell akkor segítséget 
kapnak, de 4 órától este 10-ig Kistelek központi ügyelet, illetve 10 órától reggel 8-ig Szegeden 
központ ügyelet van. Én készítettem egy ilyen kis mankót, oda kiraktam az asztalra el lehet vinni. 
Ebbe le van írva, hogy ünnepnapokon, hétköznapokon hogyan van. Igazából ennyit kell róla tudni. 
Ellátás nélkül senki nem marad. Azt jó lenne, ha mindenki megtanulná, mert nagyon sokan nem 
tudják, hogy mi az, hogy sürgősségi ellátás. Nyilván vannak olyan dolgok, amivel megvárhatják a 
következő nap rendelését és vannak olyan esetek, amikor segítség kell, mert mondjuk, ha két hete 
fáj valakinek a térde az nem ügyeleti eset. Ha valaki bizonytalan abban, hogy nehéz légzéssel esetleg 
komolyabb aggodalomra ad okot, akkor be lehet menni az ügyeletre miután fölhívta ezt a 1830-at. 
Abban az esetben, ha életet veszélyeztető állapot van, akkor nem a 1830-at hívjuk, hanem a 112-t, 
ami mindjárt a központi mentőszolgálat és akkor fognak kocsit küldeni. Igazából ennyit kell tudni 
erről. Ez a helyzet van és úgy látszik, hogy ez jól működik. Október 1-től van itt Csongrád-Csanád 
Vármegyében, úgyhogy lassan minden település belekerül ebbe az ellátó rendszerbe. Köszönöm 
szépen.  
 
Máté Gábor polgármester: Köszönöm Emesének. Hozzátenném azt, hogy ami a papíron van, az a 
Facebook-on is fent van és az önkormányzati hirdetőn befóliázva is van. Átadnám a szót jegyző 
úrnak a két témájában. Az egyik a kutak kérdése a másik pedig az előttünk álló választásról néhány 
információ lesz.  
 
dr. Jaksa Tibor jegyző: Köszönöm szépen. A kutak kapcsán az elmúlt években visszatérő 
intenzitással kérdés volt, vagy a közmédiában elhangzott, hogy eddig meg addig a határidőig lehet 
bejelenteni bírság mentesen az esetlegesen engedély nélkül létesített kutakat a jegyzőnél. Ami soha 
nem hangzott el, hogy valójában főszabály szerint a megyei Katasztrófavédelmi Igazgatósághoz 
kellett volna ezeket az engedélyeztetéseket benyújtani. Ez kimaradt a tájékoztatásból. Egy nagyon 
szűken értelmezhető esetkörben tartozott a jegyző, mint helyi vízgazdálkodási hatóság jogkör 
gyakorlójának a hatáskörébe ezeknek a kerti kutaknak az engedélyeztetése. Többen be is jöttek 
hozzám, azt hitték, hogy ez körülbelül annyit igényel, hogy benyúlok a fiókba, kiveszek egy kockás 
füzetet és beírom, hogy Pista bácsi, utca, házszám, bejelentette ekkor akkor, pipa, őt nem bántjuk. 
Nem így történt ez a dolog. Egy miniszteri rendelet melléklete szerint kellett volna ennek az 
évtizedekkel korábban létesített kútnak az engedélyeztetését megtenni. Ebben olyan műszaki 
kérdések voltak, amiket itt helyben mondjuk csak a Biliczki Laci tudott önállóan kitölteni, mindenki 
másnak kútfúrót kellett ehhez igénybe vennie. A kútfúró meg nem biztos, hogy szívesen adta a nevét 
egy általa nem ismert, bármikor odafúrt, így-úgy odakerült kúthoz. Nagy teret nem nagyon 
engedtünk ennek a dolognak. Itt a háztartási vízigényt kielégítő meghatározott talpmélységből az 
első vízadó rétegből vett kutakról volt szó, ami jegyzői hatáskörbe tartozott. Évi 500 m3-t meg nem 
haladó mértékű vízhasználat esetén. Még egyszer hangsúlyozom, hogy háztartási vízigény. Mondjuk 
egy tanyai ingatlanon vagy egy szántóföldön már nem beszélhetünk háztartási vízigény 
kielégítéséről. A fúrt kútnak a 10 m sugarú körén belül nem lehet lakóépület. Nyilván az 
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Országgyűlési képviselő útján is meg egyéb úton-módon a kormány egyszer csak magáévá tette ezt 
a problémát és igyekeztek megnyugtatóan rendezni ezt a dolgot. Egyszer csak módosításra került a 
vízgazdálkodásról szóló törvény. Ennek áttanulmányozása során én csak arra koncentráltam, hogy 
mi a jegyzőnek a dolga ezzel kapcsolatosan. Örömmel jelentem, hogy semmi. Innentől kezdve, ha 
hozzám tetszenek fordulni kutak témakörben, akkor legfeljebb némi iránymutatást tudok adni, de 
bennünket töröltek a hatásköri jegyzékből. Némiképpen egyrészt, hogy ráhozzam bizonyos 
vállalkozókra a frászt, másrészt meg másokat megnyugtassak, van itt egy összefoglaló táblázat, ami 
a Facebook-on is közzétételre került. Ezt próbálnám némiképpen interpretálni. Különbséget tesz a 
jelenlegi szabályozás aközött, hogy már meglévő kút vagy pedig 2024. január 1-je után létesítendő 
kút, ez kockázatos vagy kockázatmentes területen van. Honnan lehet ezt tudni? Van egy érdekes 
térkép közzétéve az interneten, de itt Pusztaszerre rázoomolva az állapítható meg, hogy egyetlen 
egy kockázatos terület van a mostani ivóvíznyerő kutaknak a 70 méteres sugarú körön belüli része. 
Ha egy tiszteletteljes kérésem lehet, akkor ezek mellé itt a lakosság részéről, vállalkozások részéről 
ne történjen meg egy plusz lyuk fúrása. Minden más terület az kockázatmentes terület. Akkor jönnek 
ezek a dolgok, hogy ha háztartási vízigényt biztosító kútról van szó, ami mondjuk már 2024. január 
1-je előtt létesült, akkor a jogszabály erejénél fogva jogszerűnek minősül, erre nem kell bejelentést 
tenni, nem kell vízjogi engedélyt kérni 50 méteres talpmélységig. Bár az én legjobb tudomásom 
szerint itt 30 méter mélyen van az a vízzáró réteg, ami fölött talajvíz kutakról beszélünk, alatta pedig 
már egy komolyabb technikát igényel, hogy az meg legyen fúrva. Ez itt egy vízválasztó réteg, hogy 
50 méteres talpmélységet veszünk alapul. Az a lényeg, hogy itt Pusztaszeren 50 méteres 
talpmélységig se bejelenteni, se engedélyeztetni nem kell a már meglévő kutakat. Amit január 1-je 
után kíván létesíteni valaki háztartási vízigényt biztosító kutat ott szintén 50 méterig nem kell 
bejelenteni se. 50 méter alatt már vízjogi engedélyt kell kérni a katasztrófavédelmi igazgatóságtól. 
A mezőgazdasági öntözési célú kút, ott szintén a kockázatmentes dolgot nézem. 50 métert meg nem 
haladó talpmélység a 2024. január 1-je előtt létesített kutaknál jogszabály erejénél fogva ezek 
jogszerűnek minősülnek. Nem kell bejelentést tenni vagy vízjog engedély kérni. 2024. január 1-je 
után létesített kutaknál 50 métert meg nem haladó talpmélység kockázatmentes területen előzetesen 
be kell jelenteni a Nemzeti Földügyi Központhoz (digitális vízmérővel kell felszerelni). Ezzel 
kapcsolatosan ijesztgetnek azzal, hogy mindenféle műhold felvételről egyértelműen meg lehet 
állapítani, hogy melyik az a terület, ami öntözve van. Nyilván meg tudják állapítani, hogy ott a 
közelben van-e bejelentett kút, ha nincs, akkor bizony bukta van. Az 50 méter talpmélységet 
meghaladó kútnál szintén vízjogi engedélyt kell kérni a Nemzeti Földügyi Központtól. Mezőgazdasági 
öntözési célú kutat minden esetben a Nemzeti Földügyi Központnál kell meginterjúvolni, hogy kell 
hozzá engedély vagy nem. Milyen tervdokumentáció kell hozzá azt én nem tudom. Ha kérdés van, 
azt inkább ne nekem tegyék fel, de megpróbáljuk akár közösen is értelmezni, ha mégiscsak 
énhozzám fordulnának tanácsért. A másik témám a közelgő ilyen meg olyan választás. Ezt mindenki 
evidenciaként kezeli, hogy 2024. június 9-én Európai Parlamenti választás és vele együtt Helyi 
Önkormányzati képviselő választás és polgármester választás fog történni. Ebben az az érdekes, 
hogy a köztársasági elnök még nem írta ki, de ennek megfelelően dolgozunk. 2022. július 19-én az 
országgyűlési elfogadta Magyarország Alaptörvényének 11. módosítását. Ennek az 1. cikkelye 
mondja azt, hogy Alaptörvény 35. cikk 2. bekezdés helyébe a következő rendelkezés lép. A helyi 
önkormányzati képviselők és polgármesterek általános választását a helyi önkormányzati képviselők 
és polgármesterek előző általános választását követő 5. év április, május, június vagy július 
hónapjában az Európai Parlamenti képviselő választásával egyidejűleg kell megtartani. Az Európai 
Parlamenti képviselő választás az június 7-én, 8-án vagy 9-én történik. Nem minden országban 
vasárnapi napra esik ez. Nálunk a szokásjog az, hogy vasárnapi napon szokott történni ez a 
megmozdulás. Ez nagy vonalakba azért belövi ezt a dolgot, hogy június 9-e ez innen adódik. Ennél 
érdekesebb szabályozás ennek az Alaptörvény 11. módosításának, hogy az Alaptörvény záró és 
vegyes rendelkezését kiegészítették egy 27. ponttal miszerint Magyarország Alaptörvényének 11. 
módosításával megállapított 36. cikk 2. bekezdését a helyi önkormányzati képviselők és 
polgármesterek 2019. évi általános választását követő helyi önkormányzati képviselők és 
polgármesterek általános választására is alkalmazni kell azzal, hogy a 35. cikk 3. bekezdésétől 
eltérően a hivatalban lévő képviselő-testület és polgármester megbízatása 2024. október 1-ig tart. 
Itt magamnak fejtettem föl ezt a kérdést, hogy honnan is jön ez az október 1-je. 2019. október 13-
án volt a legutóbb önkormányzati választás, ott még nagyon nem telt el az 5 év. Ebből az október 
1-ig tartó mandátumból adódik egy néhány érdekes kérdés. A jogalkotó ezt nem igazán igyekszik 
megválaszolni, de még rengeteg idő van. Az a faramuci helyzet fog történni, hogy június 9-én 
mindenhol lemennek az önkormányzati választások egy új összetételű képviselő-testület kerül 
megválasztásra, adott esetben egy új polgármesterrel, aki október 10-ig malmozik. Semmiféle 
jogosultsága nem lesz képviselői jogainak a gyakorlására, semmiféle kötelezettségei nem lesznek. 
Ugyanis odáig már eljutottunk a jogi szabályozás terén, hogy október 1-jét követő 15 napon belül 
kell majd megtartani az úgy nevezett alakuló ülést. Az alakuló ülés első napirendi pontja 
gyakorlatilag, hogy első képpen a polgármester majd ezt követően a képviselők esküt tesznek. Addig 
amíg egy polgármester vagy képviselő nem tette le az esküt addig nem gyakorolhatja a képviselői 
jogait és kötelezettségek sem terhelik. Ott lesz egy olyan négy hónap, amikor már égünk a 
tettvágytól, de még senki nem fog tudni semmit tenni, mert a jogszabályok jelenleg ezt mondják. 
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Ettől függetlenül most november 30-ig meg kellett választanunk a Helyi Választási Bizottságnak a 
tagjait. A Helyi Választási Bizottság az Európai Parlamenti képviselő választások kapcsán nem végez 
semmiféle feladatot. Az önkormányzati választások kapcsán annál komolyabb szerephez jutnak. A 
polgármester jelöltek és képviselőjelöltek nyilvántartásba vételétől kezdve a választás rendjének 
betartatása, jogorvoslati fórumot jelentenek, ők állapítják meg a választás eredményét. Eléggé 
komoly közéleti tisztséget jelent ez. A képviselő-testület tagnak választotta Pusztaszer község Helyi 
Választási Bizottságába Kovács Krisztiánt, Kiss-Ocskó Mónikát és Pigler Tamást. Póttag pedig Kálmán 
Zsuzsika és Szász Gergely. Itt szeretném felhívni arra a figyelmet, hogy a Helyi Választási 
Bizottságba is lehet delegálni tagokat. Pártok, civil szervezetek vagy akár a független jelöltek akár 
képviselőjelölt, akár polgármester jelölt a Helyi Választási Bizottságba is delegálhat tagot. Ugyanolya 
jogok és kötelezettségek terhelik, illetik a delegált tagokat is, mint az úgy nevezett választási tagokat 
viszont központi költségvetésből ugye tiszteletdíjat az ő részükre nem fizetünk. A szavazatszámláló 
bizottságok tagjai úgy fog összetevődni, hogy azt az Országgyűlési képviselő választáshoz 
kapcsolódóan kell újraválasztani. Ez a tavalyi év folyamán megtörtént. A COVID helyzetre tekintettel 
eléggé szép számmal sikerült beválogatnunk embereket. Gyakorlatilag ő közülük merítek majdnem 
személy szerin én, de bevett személyi körrel számolunk. Itt is nyitott a lehetőség, hogy a jelöltek 
szavazatszámláló bizottságba delegáljanak tagokat. Amit még fontosnak tartok kiemelni, hogy most 
volt itt a kiváló alkalom, hogy az úgy nevezett 1. számú szavazókörnek a székhelyét áttegyük 
egészen konkrétan ebbe az épületbe. Jövő június 9-én itt ebben a sportépületben lenne lehetőség a 
belterületi lakosok számára, hogy a szavazatukat leadják. Nyilván egy tágas, kulturált helyet tudnánk 
biztosítani. Eddig a szoci épületében volt egy kicsit összezsúfolva jobb híján az 1. számú 
szavazatszámláló bizottság. Most egy kicsivel méltóbb körülményeket tudunk ehhez biztosítani. 
Nyilván az értesítőben ez a cím már fel lesz tüntetve, meg majd próbáljuk több fórumon is 
kommunikálni, hogy ne megszokásból mindenki a szocihoz menjen, hanem ide. A 2-es SZSZB, a 
külterületi lakosok meg Munkástelep változatlanul a polgármesteri hivatalba lesz berendezve a 
tanácskozó teremben. Bízom benne, hogy különösebb fennforgás nélkül meg fogunk tudni küzdeni 
ezzel a dologgal. A Nemzeti Választási Iroda elnöke is azért hetente küldözgeti az érdekes üzeneteit. 
Nagyon komoly munka terhelést fog ez most jelenteni. Nem tudom mikorra lesz belőle eredmény 
megállapítás, de lehet, hogy ez már csak június 10-én hajnalban fog kiderülni. Köszönöm szépen. 
Nagyjából ennyit szerettem volna ezzel kapcsolatban mondani.  
 
Máté Gábor polgármester: Köszönöm jegyző úrnak a tájékoztatóját.  
 
dr. Jaksa Tibor jegyző: Katona képviselő asszony távozott.  
 
Máté Gábor polgármester: Ezzel a mi oldalunkról befejeztem volna. Képviselő társaimra nézek, 
hogy valaki esetleg szeretne-e kiegészítést tenni a dologra?  
 
Sági Mihály képviselő: Talán annyit, hogy nem mondtad, hogy a rendkívülit miért hívtad össze.  
 
Máté Gábor polgármester: Pont ezen gondolkodtam, hogy mondtam-e, hogy mi lett a 
rendkívülinek az eredménye. Azért hívtunk össze rendkívüli testületi ülést, hogy döntsünk a 
közvilágítás további sorsáról. A testület úgy döntött, hogy visszaállítjuk a régi rendet. Rendszeresen 
elmondtam, hogy milyen előnyökkel jár a dolog. Tapasztalhattátok is, hogy ez a lekapcsolás 
visszaállt. Érdekes módon, ahogy én megkértem már másnap megoldották. Szerencsére elég 
gyorsan ment. Most várjuk, hogy anyagilag milyen eredménnyel fog járni. Azért le fogom 
nyilatkoztatni a céget, hogy ez valóban a megrendelésünknek megfelelően történt, mert fiziológiailag 
nem biztos, hogy észlelni lehet ezt dolgot. 
 
 
 
2. napirendi pont: Közérdekű kérdések, javaslatok, vélemények a lakosság részéről 
 
Máté Gábor polgármester: Tiétek a szó. 
 
Grósz Sándorné: Köszönöm szépen a tájékoztatást mindenről. Jegyző úrhoz szeretnék hozzászólni, 
hogy október 1-je a zene világnapja. A másik, hogy mi lesz a postával, hallottam, hogy ott gubanc 
van, de én ezt nem tudom, csak a szájhagyomány útján terjedő dolog. Erre kérnék szépen választ.  
 
Máté Gábor polgármester: Köszönöm. Nem tudok a postára semmit se mondani. Ahogy az 
iskolával ahogy a vízművel kapcsolatban semmilyen megkeresés minket nem ért így ezt sem tudom. 
Azt felajánlották nekünk, hogy vegyük át a postát úgy, hogy a polgármesteri hivatalban adjunk neki 
egy helyet és adjunk hozzá egy személyt. Nem tudjuk ezt vállalni. Azt, hogy mi a polgármesteri 
hivatalban egy irodát biztosítsunk, azért annak vannak feltételei. A postán nem segédmunkások 
ülnek meg nem betanított munkások ülnek, az egy szakma. Vannak települések, ahol a postát 
bevállalta nem az önkormányzat, hanem cég.  
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dr. Jaksa Tibor jegyző: Katona képviselő asszony visszajött.  
 
Máté Gábor polgármester: Azt hiszem egy vagy kettő olyan önkormányzat van az országban, aki 
bevállalta. Nem tudják mit vállaltak vagy nagyon rá voltak kényszerülve, hogy legyen, vagy nagyon 
nagy volt a nyomás. Én azt gondolom, hogy ezt a munkát felelősséggel nem tudjuk vállalni. Bakson 
úgy tudom, hogy valami kereskedelmi egység a területén biztosította ezt a lehetőséget. Nem tudjuk, 
hogy egyáltalán beüzemelték-e. Semmilyen információ nincs róla. Egyszer kaptunk egy ilyen szándék 
felmérést, hogy szándékozunk-e ilyen és ilyen keretek között. Azok a keretek vállalhatatlanok voltak. 
Ezzel együtt a posta működik, még senki nem jött azzal, hogy a postát be fogják zárni. Ennek 
kapcsán jönnek nekem is a gondolatok, hogy mi az, amit még el lehet mondani. Két témát hadd 
mondjak még kiegészítésként. Az egyik az, hogy az üdítős palackok és egyéb dolgoknak a 
visszaváltására az 1000 fölötti települések kötelezettek. Nem a település a kötelezett, hanem a cég, 
hogy ezt üzemeltesse. Ezt január 1-vel akarták beindítani, most jött egy rendelet, hogy nem lesz 
beindítva. Június 1-je a következő határidő. Ez azt jelenti, hogy mindenki, amikor megveszi az 
üdítőjét vagy bármit, ami folyadék tárolására alkalmas és el van látva egy bizonyos kóddal azt ezek 
az automaták tudják majd visszavenni és valami bónuszt adni, hogy le tudjam vásárolni valahol. Én 
azt gondolom, hogy ez egy nagyon jó dolog. Biztos voltam benne, hogy ezt január 1-vel nem tudják 
megcsinálni, mert ahhoz már itt kellene álljanak ezek a szerkezetek. Elvileg én azt olvastam ki a 
törvényből, hogy Pusztaszeren is kell legyen egy közterületre elhelyezett szerkezet, amibe ezeket be 
lehet dobálni és ami visszaad egy ilyen csekket, amit le tudsz vásárolni valahol. Állítólag van egy 
olyan gomb, hogy ha megnyomod, akkor felajánlod valamilyen karitatív szervezetnek. Az biztos jó 
lesz, hogy az autóból kidobált üdítős dolgokat lesz aki összeszedi mert megéri. Továbbra is tietek a 
szó.  
 
Lengyel Ferenc: Érdeklődni szeretnék, hogy a Munkástelep Dávid Jóska fele vezető úttal mi a 
gondolat jelen pillanatban? Elég rossz állapotban van.  
 
Máté Gábor polgármester: Igen. Egyrészt a Dávid Jóska felé vezető útnak a körülbelül 
háromnegyed része a Nemzeti Park kezelésében és tulajdonában van. Semmi közünk hozzá. Van 
még számos külterületi utunk, ami vagy a Nemzeti Park tulajdonában van, vagy itt az Állami 
Gazdaság környékén pedig vannak olyan külterületi dűlőutak, amik a Magyar Állam tulajdonában 
vannak. Mi egyszer kértük a Magyar Államot, hogy itt az út mentét nyessék meg, meg tegyék rendbe 
az utat, mivel ők a tulajdonosai és kezelői. Azt kaptuk rá válaszként, hogy még ilyen megkereséssel 
senki nem kereste őket és ők ezt nem tudják megoldani. Nekünk meg mondhatnám azt, hogy nem 
feladatunk, természetesen rendbe tettük az utat, mert a mi lakosságunk a mi embereink járnak 
rajta, de nem tudunk mindent megoldani. Ott a Dávid úton az a további helyzet, hogy abból adódóan, 
hogy Munkástelepen azt az útszakaszt rendbe fogjuk tenni, ott 40 cm-t ki fognak szedni az út 
jelenlegi szintjéből. Azt a földet valahova el kell rakni. Nem csak a te oldaladon lévő rész, ami 
önkormányzati, azt is megtöltjük, de már megbeszéltük a Nemzeti Parkkal is, hogy ez a kitermelődő 
föld a rendelkezésünkre áll akkor oda ki fogjuk ezt szállítani és a Nemzeti Park felügyeletével, és 
aztán azt ők igazítsák el. Pillanatnyilag ez az elképzelés ezzel kapcsolatosan. Ami abból az 
útszakaszból kikerül azt a munkástelepi egyéb utakra is Pacsirta utcánál meg a nyugati összekötő 
résznél azt minden képpen fel kell tölteni. Szerintem egy hónapon belül van erre remény, hogy meg 
legyen. Én szerettem volna, ha azzal indít az útépítő, hogy a munkástelepi úttal kezdjen, hogy itt ezt 
a földet fel tudjuk ide használni, de az ő ütemezésüknek a Hétvezér sor jobban megfelelt. Ott már 
elindultak az út stabilizálási munkák és ott a kitermelődő földet tudjuk az út mellé tenni. Az abból 
kitermelődő föld a Hétvezér sornak a padkázására fog majd menni. A Munkástelepről kitermelődő 
föld az a Dávid féle útnak a töltésére és a Munkástelep környékén közvetlen lévő földutaknak a 
feltöltésére fog szolgálni, de ha erre rájön a feltöltés után egy eső, ott derékig érő sár lesz, ezt már 
most mondom. Nincs ötletem, hogy mit lehetne tenni. Amit lehet megteszünk, de tökéletes megoldás 
biztos, hogy nem lesz most. Nem tudok mit tenni ezzel kapcsolatosan, nincs rá kapacitásunk. Ha te 
tudsz többet, akkor szívesen veszem, leülünk és megbeszéljük.  
 
Grósz Sándorné: A karácsonyi programok ki lesznek valahova rakva? 
 
Máté Gábor polgármester: Kint vannak most is szerintem. Anitával beszéltem, most a hétvégén 
rajka össze az ő programjukat és akkor ez a kettő együtt lesz majd kihirdetve. Lesz egy traktoros 
karácsony, végül annak neveztük el, mert jobb híján mind a kettő úgy tűnt, hogy falukarácsony, de 
nem tudunk két falukarácsonyt szervezni és akkor a falukarácsonyt az önkormányzat, az iskola, az 
óvoda és a dalárda egyéb részt vevőkkel szervezi. Így ütötte a kettő egymást és a lakosság egy 
része nem tudja mire vélni, ha ugyanazzal a névvel nevezünk két rendezvényt. Anitával ezt 
megbeszéltük, hogy ez legyen traktoros karácsony és tök jó az egész és nagyon tudom támogatni. 
Majd a felvonulás utat meg kell beszélnünk, mert nem nyár van, hanem tél, amikor fagy van, feláznak 
az utak. Nyilván kevesebb traktor lesz, de már a nyári úton a lakosság egy része csóválta a fejét, 
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